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Telèfons d'interès <<

Farmàcia Altirriba Gutiérrez
Av. Eduard Ferrés, 136 / 93 750 69 53

Farmàcia Altirriba Pertegaz
C. santa maria 93 / 93 759 59 58

Farmàcia de Mar
ronda vilassar, 2 (edif. vicor) / 93 750 05 69

Farmàcia M. Roca
Av. montevideo, 154 / 93 759 39 93 

Farmàcia M. Mollfulleda
C. manuel roca, 96 / 93 750 20 65

Farmàcia Mirats
C/ sant Jaume 27 / 93 759 44 70 

Farmàcia Puche. Jové
Plaça del mercat, 11 / 93 759 15 85 

Farmàcia Roca 1904
C. montserrat, 1 / 93 759 09 39

Farmàcia Vilassar (antiga farmàcia Almera)
C. sant Josep, 85 / 93 759 09 41

>> Estació meteorològica 
de Vilassar de Mar 

Temperatura mitjana: 17.1 ºC 
Temperatura màxima absoluta: 25.8 el dia 01 
Temperatura mínima absoluta: 6.9 el dia 15 
Precipitació total: 67.0 l/m2 
Precipitació màxima en 24 h.: 25.2 l/m2 el dia 14 
velocitat mitjana del vent: 8.2 km/h 
Direcció dominant del vent: ono 
ratxa màxima de vent: 69.2 km/h el dia 03
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93 759 36 94
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Camp municipal  
Xevi ramon  
93 750 21 88

Pavelló municipal  
Paco martín  
93 750 08 84

Piscina municipal  
93 750 69 87

MITJANS DE 
COMUNICACIÓ

La Clau  
93 750 03 12

vilassar ràdio  
93 759 37 47

vilassar Tv  
93 759 16 73

MUSEUS

Col·lecció local  
de la marina  
93 750 21 21

Gliptoteca  
Enric monjo  
93 759 36 39

museu  
de la mina vella  
93 759 72 70

TRANSPORTS

renfe  
902 320 320

ràdio taxi  
vilassar (parada)  
93 759 23 84

URGÈNCIES

Ambulàncies  
061

bombers  
112

Policia Local  
93 754 10 20

mossos d’Esquadra  
112

SERVEIS MÈDICS

CAP (Atenció 
Primària):

Programes de visites  
902 111 444

Urgències CAP  
93 754 06 42

Creu roja  
93 759 22 22

ALTRES

Aigües de vilassar  
93 759 28 89

Centre Cívic  
del Passeig  
93 759 02 38
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Lluís Jover  
93 750 28 43

Correus  
93 759 58 09

Església Evangèlica  
93 759 87 36

Fundació Lluch  
93 759 00 84

Jutjat de Pau  
93 754 27 93

organisme  
de Gestió Tributària  
93 472 91 06

Parròquia sant Joan  
616 52 01 86

vilassar Comerç  
671 865 543

DESEMBRE

1 Farmàcia de mar 12 vilassar 
2 Altirriba Pertegaz 13 vilassar
3 mirats 14 Altirriba Pertegaz
4 roca 1904 15 mirats
5 Puche Jové 16 roca 1904
6 Puche Jové 17 Puche Jové
7 Farmàcia de mar 18 vilassar
8 vilassar 19 Altirriba Gutiérrez
9 mirats 20 Altirriba Gutiérrez

10 roca 1904 21 mirats
11 Puche Jové 22 roca 1904

farmàcies de guàrdia  <<

NOVEMBRE

20 Altirriba Pertegaz 26 Altirriba Pertegaz
21 mirats 27 mirats
22 mirats 28 roca 1904
23 molfulleda 29 roca 1904
24 m. roca 30 m. roca
25 Farmàcia de mar
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ELOGI DE LA NOSTRA GENT GRAN

Quan els experts ens diuen que la gent 
gran és un dels col·lectius més vulnerables 
en aquesta crisis epidemiològica que estem 
patint, cal posar tots els mitjans al nostre 
abast per a protegir aquells que s’han pas-
sat la seva vida protegint-nos. no hauríem 
arribat on hem arribat, ni seríem el que 
som, ni tindríem la qualitat de vida que 
tenim, si no fos per l’esforç, la tenacitat, la 
lluita i l’estima dels que ens han precedit. 
I en la mesura que els que ens han precedit 
s’han deixat la pell per nosaltres, ara som 
nosaltres els que ens hem d’esforçar per no 
posar en perill la salut i el benestar de la 
nostra gent gran. I per a preservar la salut 
i el benestar de la nostra gent gran, cal 
ser molt respectuosos amb les indicacions 
que, des de les autoritats sanitàries, ens 
fan arribar. només així serem capaços de 
retornar, ni que sigui una mínima part, allò 
que la nostra gent gran ens ha llegat en 
forma de qualitat de vida. Els ho devem. 
Però aquestes recomanacions sanitàries 
també les hem de complir pels nostres in-
fants. Ja que ells són el futur. I els hem de 
saber fer veure que han d’encarar aquest 
futur a partir dels valors del respecte, l’aju-
da col·lectiva i la necessitat de posar tots 
els mitjans i fer tots els esforços possibles 
per tal de vetllar pels col·lectius més vulne-
rables. Els infants tenen molt clar que les 
àvies i els avis cal protegir-los. Ajudem-los, 
doncs, a protegir a la nostra gent gran sen-
se la qual, avui, no gaudiríem del benestar 
que tenim. Insisteixo: els ho devem. 

Damià del Clot i Trias

Alcalde de vilassar de mar

Carta de l'alcalde <<

Equip editor << 
VdM' informa és una publicació 
de la Regidoria de Comunicació 
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Com veu a la nostra gent gran després 
d’aquests mesos de pandèmia? 

La veig cansada, com tothom; fatigada 
d’aquesta situació i de les restriccions de 
tots aquests mesos. És la fatiga pandèmi-
ca de la qual es parla ara i que també 
patim molts de nosaltres. El que passa 
és que ells ho tenen encara pitjor perquè 
són grans, la seva esperança de vida és 
més curta i, quan et restringeixen les fun-
cions vitals, el sortir, el veure els nets o 
el fer exercici, té una afectació més greu. 

En què es tradueix aquesta fatiga 
pandèmica? 

sobretot, en manifestacions en l’àmbit 
mental, que no s’han considerat o s’han 
considerat molt poc, com ara tristesa 
vital, ansietat, angoixa, insomni i pati-
ment. De tota manera, hem de tenir en 
compte que la gent gran no és un paquet 
homogeni, sinó un col·lectiu divers que 
va des dels 65 anys fins que ens morim. 

Hem de distingir. Al 2019, el 19% de la 
població a Catalunya tenia més de 65 
anys. D’aquest 19%, el grup de més de 
85 anys representava el 16,89%, que 
és molt. De tota aquesta gent gran, hi ha 
un percentatge molt elevat que viu sola, 
tres de cada quatre, i això els fa gent 
molt fràgil i vulnerable. D’aquí que l’ad-
ministració decidís aïllar-los i tancar-los 
perquè no es contagiessin. I sí, hi ha una 
part de raó, però si a aquesta gent la 
aïlles i la deixes sola perquè no es conta-
giï, està morint en vida d’alguna manera 
perquè li falta tot allò que et fa viure. 

Està també la gent que viu a residències i 
que es va veure tan afectada.  

A les residències, la mitjana d’edat és de 
84 anys, són gent molt depenent i, quan 
se’ls aïlla, ho passen molt malament. re-
cordo un dia que vaig veure a un grup 
de persones que miraven des de la vore-
ra als avis d’una residència que havien 

Col·laboradora de l’Ajuntament de Vilassar de Mar en diversos tallers, la psicòloga i 
gerontòloga Marta Díaz Petit porta dècades treballant amb la gent gran. Estudia les 
seves necessitats i intenta donar-los recursos perquè tinguin una vellesa millor. L’entre-
vistem per a conèixer la seva opinió sobre com està afectant la crisi sanitària provocada 
per la covid-19 al col·lectiu que més l’ha patida des d'una perspectiva biopsicosocial.

ENTREVISTA A MARTA DÍAZ PETIT, GERONTÒLOGA/

marta Díaz, en un dels tallers amb gent gran fets a vilassar de mar

Gent gran en temps de covid-19  <<
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tret una estona al sol. no els deixaven 
entrar-hi i ho feien des d’allà. sé que no 
és fàcil de gestionar, però això no es pot 
fer. viure així no val la pena. I el mateix 
passa amb les famílies. 

Què passa amb les persones que són 
parcialment dependents?

El grup de gent que té una certa depen-
dència, sobretot cognitiva, i que anava 
als centres de dia, es troba que ara la 
majoria estan tancats. De manera que 
han de quedar-se a casa, algú els ha 
de cuidar i això té una afectació molt 
important perquè no reben l’estimula-
ció que hi rebien ni fan les activitats 
lúdiques que hi feien. Les persones que 
tenen disfuncions de memòria o atenció, 
a casa, estan fent una reculada sens 
dubte. El mateix succeeix amb les asso-
ciacions de malalts de Parkinson, Alzhei-
mer o similars: estan tancades i la gent 
que hi anava s’ha quedat sense aquest 
recolzament. 

Les persones grans però independents, 
ho porten millor?

La gent més activa, la que feia esport, 
jugava a cartes o feia diferents activitats 
formatives a determinats centres està 
millor, és clar. Però, mica en mica, també 
farà una reculada perquè gairebé tot el 
que feia està tancat. La que és proactiva, 
encara, però molts viuen sols i també han 
vist restringides les seves possibilitats.

Considera que no se’ls ha tingut prou en 
compte en la gestió d’aquesta crisi? 

En la gestió d’aquesta pandèmia, els 
tanquem, amb una part de raó, però 
això és morir en vida perquè no tenen 
relació social, els falta tot allò que fa 
vida. se’ls hauria de tenir més en comp-
te, però no se’ls ha tingut, ni tampoc les 

seves necessitats, que són diverses. se’ls 
ha aïllat i prou; potser per manca de 
coneixements o d’informació o perquè 
s’han vist superats. Però això té conse-
qüències. 

Creu que les mesures preses no han estat 
prou sensibles amb aquest sector de la 
població?

Les mesures de l’administració han estat 
molt dràstiques; s’han de buscar altres 
maneres, alternatives: reduir grups, limi-
tar el temps, posar cita prèvia, adaptar 
la manera de fer les coses. Crec que 
les possibilitats les tenim, però no s’han 
implementat. 

La tecnologia, al menys, ha permès sal-
var certes barreres. 

És cert. La necessitat estimula i, a mi 
personalment, m’ha sorprès molt com 
molta gent gran ha après a fer servir 
la tecnologia. Això és positiu. Però no 
poder rebre l’afecte dels teus més prò-
xims, encara que es puguin veure per 
videoconferència, no és bo. Les relaci-
ons socials són molt importants: nosaltres 
ens alimentem molt de la relació amb 
els iguals, dels que són com nosaltres, 
perquè passem pel mateix i compartim 
vivències. El nostre gran aliment és 
l’emocional: és molt important aquesta 
abraçada dels nets o dels fills o aquest 
poder anar a l’escola a buscar als nets, 
que és una tasca molt important per als 
avis. Aquest relació entre nets i avis i el 
temps que passen junts és essencial. 

En aquest context, quins són els senti-
ments més comuns entre la nostra gent 
gran?

La por és un dels més comú entre ells. 
molta d’aquesta por té a veure amb els 
fills i els nets, perquè no es contagien i 

Gent gran en temps de covid-19  <<
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no els contagien a ells. Una altra por 
que he observat és la dels fills a que els 
seus pares es contagien i això fa que 
encara els restringeixin més la possibi-
litat de sortir i fer coses. Ho fan amb 
la millor intenció, per a ajudar, perquè 
tenen por al fet que acabin en un hos-
pital, però la gent gran s’ha de poder 
gestionar, ha de poder sortir a passejar, 
a fer la compra o a relacionar-se perquè 
això és vital per a ells. Aquest confina-
ment que prescriuen els fills no és bo. 

Quina influencia té l’allau d’informació 
que reben de totes bandes? 
La informació dispar i contradictòria 
crea malestar i això fa que la gent sigui 
més vulnerable. Quan hi ha incertesa, 
com passa ara, les coses es viuen pitjor. 
Encara que sigui dolent, és millor saber 
el que passarà realment per a poder 
establir un horitzó. El malestar psicolò-
gic es tradueix en un malestar físic i, per 
tant, en més medicació. Les conseqüèn-
cies de tot plegat són gravíssimes, hi 
ha moltes persones molt afectades: no 
s’atreveixen a sortir al carrer, tenen de-
pressió, no poden dormir i no es poden 
concentrar. 

Diria, llavors, que els mitjans de comuni-
cació no els ajuden precisament? 

La gent gran sola a casa, amb poca 
capacitat motriu, al no poder sortir a 
comprar o a passejar, fa una reculada 
i, sovint, es refugia en la tele o en la 
ràdio, que són l’amic que sempre hi és, 
però, en situacions així, es pot convertir 
en un enemic. Amb tot l’allau d’infor-
mació que hi ha, es necessita capacitat 
crítica per a discernir què creure i què 
no.

S’ha distorsionat el concepte de salut?

La salut no és només no tenir la co-
vid-19, és també no patir. I la gent gran 
pateix molt. Jo sempre he intentat ense-
nyar-los a viure d’una manera satisfactò-
ria perquè el patiment, de fet, és mental. 
s’ha de distingir entre el dolor físic, que 
és real, i el dolor mental, que és fatal i 
respon a una idea preconcebuda i dis-
torsionada. Ara, estem en una situació 
en la qual es troben sense fonts de satis-
facció, sols i amb el patiment. 

En la seva opinió, quina resposta s’hau-
ria de donar a això? 

La gent gran sola i amb dependència 
s’ha d’acompanyar, no es pot deixar 
sola, és una barbaritat. I no crec que 
sigui tan complicat. Tancar totes les fonts 
que donen vida i no donar un suport ni 
una alternativa és no dignificar la velle-
sa; és molt greu. s’han de buscar alter-
natives, falten mesures en paral·lel. Poso 
un exemple: quan van obligar a tancar 
els centres de bellesa o les consultes de 
fisioteràpia, ningú no va pensar que, 
per a la gent gran, un massatge suposa 
no sé quants medicaments menys. I als 

“SI A LA GENT GRAN LA 
AïLLES I LA DEIxES SOLA 

PERQUè NO ES CONTAGIï, 
ESTà MORINT EN VIDA 
D’ALGUNA MANERA 

PERQUè LI fALTA TOT ALLÒ 
QUE ET fA VIURE”

Gent gran en temps de covid-19  <<
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centres de bellesa hi van per a fer-se les 
ungles, per exemple, perquè sols no po-
den, o els agrada, o fan relació social. 
Què podem fer per ajudar-los a passar 
millor aquest moment? 

Crec que s’hauria de buscar la manera 
de que no tot el que els dóna la vida 
desaparegués: reduir els grups o fer 
grups bombolla de gent gran, però que 
ells poguessin seguir fent les seves activi-
tats i trobant-se. 

I al marge de les administracions? 

Personalment, crec que és molt impor-
tant que la gent sàpiga, se’ls ensenyi 
estratègies d’afrontament positiu, no 
quedar-se en allò de ‘m’ho tanquen tot i 
no hi ha cap solució’. s’ha de fer un pla 
d’acció, ser proactiu, pensar què puc fer 
des d’on soc. no perdre el calendari de 
rutines, seguir fent exercici a casa, man-
tenir-se actius, fer coses dins de casa, 
sortir a caminar qui pugui i, sobretot, 
mantenir els contactes socials. si no po-
den ser presencials, virtuals. som éssers 
socials, sense això no som ningú. 

Els fills i nets, què poden fer per la seva 
gent gran?

no ser híper protectors. Hi ha una bona 
intenció al darrera, però té moltes con-
seqüències. Hem de pensar més en la 
prevenció, en els comportaments que ens 
ajudaran. viure amb por és no viure. La 
gent gran que té la possibilitat no pot 
perdre la capacitat de gestionar la seva 
vida. Els fills i nets els poden ajudar a 
fer un calendari de rutines, per exemple, 
però que els pares/avis decideixin les 
rutines, què fer, el seu propi pla d’acció. 
Quan tu controles, estàs viu. Quan deci-
deixes, estàs viu; quan no, la vida deixa 
de tenir un sentit.  

Alguna cosa més?

Ensenyar-los o ajudar-los a frenar els dis-
cursos mentals negatius, les obsessions, 
que són només coses nostres. I treballar 
amb ells en com poden afrontar les co-
ses. També, estimular-los, aconsellar-los 
i, sobretot, no renyar-los. resulta molt 
desagradable ser esbroncat pels teus fills 
o nets. 

I la gent gran què pot fer per sí mateixa?

buscar petits plaers, és a dir, coses que 
ens agraden, que ens fan feliços, com 
ara escoltar música. També, aturar els 
pensaments alarmistes, els pensaments 
negatius. I no queixar-se tant i ser més 
agraïts. 

Quines altres coses hauríem de tenir en 
compte? 

Tenir consciència de comunitat, mirar 
què podem fer per els altres. Una per-
sona pot fer una cosa tan simple com 
trucar a una altra que sap que no tindrà 
aquesta iniciativa. Tenir l’actitud activa 
de què puc fer pels altres i no esperar 
sempre que siguin els altres. 

Alguna cosa que li preocupi especial-
ment?

Em preocupa molt la gent que ha viscut 
una pèrdua i no s’ha pogut acomiadar 
i fer el dol. Aquesta gent està afectada, 
ho porta dins i se'n haurà de parlar. 
Han de fer aquests dols perquè, si no, es 
quedaran allà permanentment. 

Creu que aquesta crisi deixarà alguna 
cosa positiva?

Espero que comporti un canvi en el nos-
tre comportament: són més que un cos, 
necessitem relacionar-nos. no tant tenir i 
més ser. És l’hora d’això. 

Gent gran en temps de covid-19  <<
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Serveis socials  <<

SERVEIS SOCIALS PORTA MATERIAL DELS TALLERS DE MEMÒRIA A CASA  
DE LA GENT GRAN PER A DONAR CONTINUïTAT A AQUESTA ACTIVITAT 

/

Els serveis socials de vilassar de mar 
han decidit traslladar una part del ma-
terial dels tallers de memòria a casa 
dels participants amb l’objectiu que els 
puguin continuar fent de manera autò-
noma, tot i les noves restriccions sani-
tàries imposades per la Generalitat de 
Catalunya per a frenar la propagació 
del coronavirus. 
Portant a domicili algunes de les eines 
amb les quals treballaven en els tallers 
presencials (mandales diverses i exerci-
cis de memòria, entre d’altres), serveis 
socials dóna continuïtat a aquesta acti-
vitat, que té com a finalitat preservar la 
salut de la gent gran no depenent, tot 
promovent que mantinguin la ment i el 
cos actius. 
Els tallers de memòria, que estan dins 
del programa d’activitats formatives 
per a la gent gran, es van començar a 
impartir l’any 2000 i, des de llavors, 
s’han anat ampliant amb una variada 
oferta d’activitats que, aquest curs, 
comptaven amb més de 500 persones 
inscrites. 
La irrupció de la pandèmia de la co-
vid-19 al març i el confinament posterior 
van obligar a aturar-les fins al passat 
octubre. La situació sanitària va perme-
tre llavors reprendre la marxa nòrdica, 
el taller de mitja i ganxet, així com les 
classes d’anglès. Al tancament d’aques-
ta edició, i a causa de les restriccions 
decretades el passat 30 d’octubre, no-
més el taller virtual de meditació, que ja 
s’havia impartit durant el confinament, 
es continuava fent. 
Per a minimitzar els efectes d’aquestes 
aturades, personal d’aquest departa-

ment ha mantingut contacte amb la ma-
joria de participants en les activitats per 
a acompanyar-los i informar-los sobre 
recursos i recomanacions per a afrontar 
aquesta crisi.
Els serveis socials, a més, continuen 
actius per a donar suport en la cobertu-
ra de les necessitats bàsiques de la gent 
gran depenent i de la resta de la ciuta-
dania (ajuts d'urgència social) i per a 
acompanyar en la cura de les persones 
i en la protecció de les situacions de 
vulnerabilitat.
Dividit en dos grups de treball, l'Equip 
bàsic d'Atenció social (EbAs) atén tele-
fònicament i de manera presencial, prè-
via cita, els tràmits, el registre i les con-
sultes amb el personal tècnic. Alhora, fa 
seguiments a domicili de les persones 
grans o amb dependència reconeguda, 
així com dels nuclis familiars que reque-
reixen una valoració presencial.
En el cas de les persones majors de 80 
anys que viuen soles, l’EbAs ha iniciat 
un procés per a detectar aquelles que, 
complint els requisits necessaris, po-
drien beneficar-se del servei d’atenció 
domiciliaria, però encara no ho fan. 
Actualment, aquest servei dona recolza-
ment a gairebé 500 beneficiaris. 
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Igualtat i Serveis socials  <<

LA PANDèMIA AGREUJA LA SITUACIÓ DE LES DONES  
QUE PATEIxEN VIOLèNCIA MASCLISTA

/

El 25 de novembre és el Dia Internacional 
per a l’eliminació de la violència envers 
les dones i, tot i les restriccions a causa 
de la pandèmia de la covid-19, vilassar 
de mar no vol deixar de commemorar-lo 
amb diverses activitats reivindicatives. La 
crisi del coronavirus, precisament, ha tingut 
i segueix tenint un clar impacte sobre les 
dones que pateixen violència masclista, les 
quals han vist agreujada la seva situació. 
Aquest agreujament s’explica, entre d’al-
tres, pels següents efectes de la crisi sanità-
ria i del confinament:
•	l’aïllament ha estat més extrem degut a 
la falta de xarxa de suport, tant familiar 
com social. 

•	La convivència ha estat permanent i for-
çosa.

•	Les dones han estat les més afectades per 
la crisi econòmica.

•	La dificultat per a poder comunicar la 
informació i accedir a assessoraments i 
ajudes ha augmentat.

Això, tot i que, durant aquests mesos de 
pandèmia, els serveis socials de l’Ajunta-
ment i el servei d’Informació i Atenció a 
les Dones (sIAD) han mantingut el servei a 
les dones per tal d’acompanyar-les i donar 
resposta a les seves necessitats.
Així, en el que portem d’any, els serveis 
socials de l’Ajuntament han atès a 56 
dones que han patit violència masclista. 
Els nombre és inferior al d’altres anys (al 
2019, per aquestes dates, s’havia atès a 
75 dones), però les professionals del servei 
asseguren que no reflecteix la realitat. En-
tre les causes que expliquen aquesta man-
ca de correspondència, les especialistes 
destaquen les següents:
•	la impossibilitat de realitzar atenció gru-

pal de rehabilitació per motius sanitaris.  
•	L’augment del percentatge de casos nous 
respecte a d’altres anys: 27 enguany, 21 
dels quals van entrar al servei després del 
mes de març.

•	vuit dones que ja havien estat donades 
d’alta del servei han tornat a patir violèn-
cia masclista durant aquest 2020.

•	La priorització de totes les situacions 
d’emergència.

•	L’augment de teleassistències per violèn-
cia masclista actives (8) .

•	Els casos en procés de recuperació en 
seguiment des d’anys anteriors són 21.

25 novembre: 10 – 12 h. Programa 
especial, al magazine Parlant de tot de 
vilassar ràdio. Es dedicarà un espai 
d’informació i reflexió sobre la violèn-
cia masclista amb entrevistes a diferents 
professionals del municipi que treballen 
per a combatre aquesta xacra.
25 novembre: 18 – 20 h. Taller auto-
defensa feminista online. s’ensenyarà 
a identificar totes les expressions de 
violència masclista i a dissenyar estra-
tègies d'empoderament feminista. Taller 
no mixt. Activitat gratuïta. Dones a par-
tir de 14 anys. Cal inscripció prèvia a 
l'app vdm.
Instal·lació d’una placa contra els atacs 
masclistes al mural de marta bellvehí. 
La restauració del mural està prevista 
per a l’abril de 2021.
Del 24 al 27 de novembre Exposició de 
l’obra Zapatos Rojos, d’Elina Chauvet. 
Instal·lació col·lectiva d'Art Públic i Art 
relacional, és una crida a la consci-
ència davant la violència envers les 
dones del món. Plaça de l’Ajuntament. 
organitzada per l’Assemblea Feminis-
ta vdm. 
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Com ha afectat la pandèmia a la vostra 
rutina? 

vALErIA: Abans, quedava amb les 
meves amigues al cole, a casa o al 
carrer i no utilitzàvem cap pantalla. Ara 
estem tota l’estona amb una pantalla. 
I no podem fer extraescolars. Jo feia 
atletisme, anglès, robòtica i també 
jugava a futbol. Ara, no podem fer res i 
no ens han donat una altra opció. 

JAn: A l’escola, la diferència respecte a 
d’altres cursos és que tenim més classes 
telemàtiques, hem de portar mascareta 
tota l’estona i tenim més restriccions. 
Amb les extraescolars i l’esport del cap 
de setmana aturats, ja no tinc un horari 

marcat i ara no sé què fer en aquest 
temps. A vegades, repasso o jugo amb 
el meu germà, però no és el mateix. 

Us ha costat adaptar-vos a la nova 
situació?

JAn: A l’escola, ens hem d’adaptar i 
crec que ho hem fet molt bé, però no 
puc veure a nens d’altres classes perquè 
al pati estem separats per zones. I, si 
hi ha un positiu a la classe, ens hem de 
confinar tots. Abans parlàvem i jugàvem 
amb tots, no hi havia aquesta separació. 
Ara, hem d’esperar a sortir de l’escola 
per a comunicar-nos i, sovint, ho fem per 
hangouts (aplicació de missatgeria) o 
per mòbil qui en té. Jo no en tinc. 

El Consell d’Infants de Vilassar de Mar va reprendre la seva activitat el passat 15 
d’octubre, en la seva quarta edició, amb l’objectiu d’ajudar als infants a passar 
aquesta pandèmia que tant els condiciona. Algunes de les seves propostes les do-
naran a conèixer el proper 20 de novembre amb motiu del Dia mundial dels Drets 
dels Infants en un telenotícies especial que ja preparen. Parlem amb dos dels seus 
representants perquè ens avancin algunes propostes i ens expliquin com afecta la 
seva vida la pandèmia. Són la Valeria Montasell, d’11 anys, i alumna de sisè del 
Vaixell Burriac, i el Jan fernández, de la mateixa edat i curs, de l’Escola Pérez Sala.

ENTREVISTA AMB EL CONSELL D’INfANTS DE VILASSAR DE MAR/

Ensenyament  <<

valeria montasell,  
en una sessió del Consell d’Infants del curs passat

Jan Fernández,  
en una sessió del Consell d’Infants del curs passat
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vALErIA: Jo entenc que ha d’haver 
restriccions, però odio completament 
la mascareta; no m’agrada portar-la, 
m’atabala i em fa suar molt, és molt 
incòmoda i a l’escola l’hem de portar 
tota l’estona. Per a fer esport i a la 
classe de piano, també. 

Què és el que us costa més?

vALErIA: El que més em molesta, a 
banda de la mascareta, és que aquesta 
situació em posa barreres per a quedar 
amb tothom que vull, amb la Júlia, per 
exemple, i les amigues que no van al 
meu grup bombolla. 
JAn: Personalment, el que més m’ha 
costat són els horaris que teníem per 
a entrar a l’escola, que eren molt 
estranys. A més, a casa no entra cap 
amic. El meu germà i jo només juguem 
amb els que viuen al costat de casa i 
al carrer. 

Us heu sentit escoltats en aquests 
mesos? Creieu que s’han tingut en 
compte les vostres necessitats? 

JAn: Al començament d’aquesta crisi 
no se’ns va escoltar molt i per això vam 
fer un manifest. només es van tenir 
en compte les prioritats dels adults, tot 
s’explicava d’una manera molt adulta 
i creiem que s’havia de pensar més 
en nosaltres, en les nostres necessitats. 
Per exemple, es permetia sortir a 
passejar el gos, però no es permetia 
que els nens, especialment els més 
petits, sortissin a passejar. Tampoc es 
van tenir en compte les necessitats dels 
adolescents. 
vALErIA: no gaire. Les aules 
semblen una presó amb les taules tan 
separades. Tinc sensació d’opressió, 
de que no es pot fer res. 

Jan, què vols dir quan parles ‘d’una 
manera molt adulta d’explicar les 
coses’?

JAn: Que no ens sentíem escoltats i 
que tot era molt negatiu: no escola, 
no esport, i havíem d’aprendre per 
nosaltres mateixos a casa i esperar a 
que els pares ens poguessin ajudar amb 
els deures a la tarda. I així no s’aprèn 
de la mateixa manera. 

Després de fer el manifest i ara que heu 
reprès el Consell, us sentiu més escoltats?

vALErIA: Ens han escoltat una miqueta 
més, potser un 3 o 4% més. Potser 
podríem anar a l’Ajuntament perquè ens 
escoltin més persones allà. 
JAn: Ara se’ns ha escoltat una mica 
més, però tampoc gaire. Jo, per 
exemple, sempre anava a jugar a futbol 
al parc i ara no puc perquè està tancat. 
I això m’afecta. si els nens tenim menys 
casos de coronavirus, crec que no cal 
tancar-nos a tots. 

Quines propostes li faríeu arribar a 
l’Ajuntament perquè tingui en compte 
quan prengui decisions que us afectin? 

JAn: Ja hem fet un vídeo per a demanar 
que es tingui més en compte als nens 
a l’hora de posar restriccions, que 
mirin les estadístiques i vegin que els 
percentatges de contagi més alts són 
entre els adults, no entre els nens. A 
vilassar, hi ha hagut molt pocs casos 
positius a les escoles i som molts nens.
vALErIA: Que deixin un temps limitat per 
a poder passejar sense mascareta, un 
temps per als avis, altre per a nens, per 
a joves, etc. A més, a l’escola, m’agra-
daria poder fer educació física sense 
mascareta. És molt incòmode portar-la, 
no deixa respirar i sé que, a mataró, 

Ensenyament  <<
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per exemple, no la porten per a fer 
aquesta activitat. Em sembla injust que 
ens obliguin a portar-la perquè neces-
sitem poder respirar bé per a créixer. 
També, poder reunir-nos més de 10 per-
sones i veure els avis sense mascareta. 
vull poder fer una vida, si no normal, 
bona al menys, no com la d’ara. 

Com ha canviat la relació amb els 
vostres avis? 

JAn: no els veig tant. Abans, els veia 
un parell de cops per setmana i, ara, 
com a molt, una. Però ens comuniquem 
i, ara per ara, no els trobo a faltar.
vALErIA: Ara, amb els avis ens veiem 
dos o tres cops per setmana, i fem 
videotrucades, però trobo a faltar els 
atxutxons que ens donàvem i també els 
dinars que fèiem el diumenge amb la 
família. 

Quines altres coses trobeu a faltar? 

vALErIA: Jo abans sortia soleta a com-
prar el pa, per exemple, i ara no. Era 
més lliure, ara estic més tancada, en 
la meva bombolla de 18 companys de 
classe. Alguna vegada, m’he quedat a 
dormir a casa d’alguna amiga, però, 
a vilassar, vull anar on jo vulgui amb 
qui jo vulgui. odio, en global, aquesta 
situació. 

Teniu por del coronavirus? 

JAn: no tinc por a contagiar-me, ja 
estem adaptats. sabem que, si hi ha un 
cas, hem de passar la PCr i no anar al 
cole. si toca, toca. si no, millor. Tampoc 
tinc por de contagiar a ningú perquè 
crec que ho estem fent bé. 
vALErIA: El coronavirus em fa molta 
por, sobretot, pels meus avis. no vull 
que morin per això, sinó quan els toqui 

de manera normal. Els avis són molt 
importants a la nostra vida. També 
tinc por de contagiar-me i haver-me de 
confinar. Durant el confinament de la 
primavera, vam estar molt inactius i, 
després de la quarantena, a mi em va 
costar molt recuperar el ritme. 

En parleu de tot això amb els amics?

vALErIA: no parlem molt del 
coronavirus, sí que diem que ens 
atabala i que no ens agrada. 
JAn: Amb els amics, al principi, sí que 
parlàvem del coronavirus, però després 
ja no. no és que ja sigui passat, però ja 
no ens interessa tant; sabem que hem de 
viure així fins que es trobi una vacuna. 

Heu tret alguna cosa bona d’aquesta 
situació?

JAn: Un cosa bona de tot això és que, 
com s’ha utilitzat menys el transport, això 
ha ajudat al canvi climàtic. D’això sí que 
en parlem i creiem que, si els nens, que 
som la propera generació, lluitem, les 
coses poden canviar. 
vALErIA: Abans no sabia què era Zoom, 
Drive, els hangouts i tot això i ara sí. Però 
prefereixo les coses presencials: com pots 
fer activitats com el futbol o l’atletisme 
a la teva habitació? També, aquesta 
situació ha fet que el meu tiet adoptés 
dues gatetes de tres mesos molt maques.

Algun desig que tingueu? 

vALErIA: vull que es puguin fer les 
colònies de Tossa de mar. són les de 
fi de cicle, porto anys esperant-les, em 
fan molta il·lusió i tinc moltes ganes de 
fer-les. 
JAn: El meu carrer és ample i puc jugar-
hi perquè no hi passen cotxes, però 
prefereixo fer esport col·lectiu.

Ensenyament  <<
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Habitatge  <<

VILASSAR DE MAR, ENTRE ELS MUNICIPIS ON JA éS VIGENT  
LA NOVA LLEI DE LLOGUERS

/

Disposar d’habitatge de lloguer més 
assequible en zones d’alta demanda. 
Aquest és l’objectiu de la llei de mesu-
res urgents en matèria de contenció de 
rendes en els contractes d’arrendament 
d’habitatge que, aprovada per la Ge-
neralitat de Catalunya a finals del mes 
de setembre, ja funciona a vilassar de 
mar. 
La nova norma vincula el cost del llo-
guer al que estableix l’Índex de l’Agèn-
cia de l’Habitatge de Catalunya amb 
dos efectes principals: la rebaixa dels 
preus que ara estan per sobre de l’Ín-
dex i la congelació dels que s’hi situen 
per sota.
Aquests efectes resulten de dos mesu-
res que marca la nova llei: la primera 
exigeix que els nous contractes se 
cenyeixin al preu/m2 de referència; la 
segona prohibeix als propietaris apujar 
el lloguer d’aquells immobles que ha-
gin estat arrendats per sota del preu de 
referència els darrers cinc anys. 
vilassar de mar, juntament amb El 
masnou, mataró, montgat, Pineda de 
mar i Premià de mar, és un dels sis 
pobles del maresme considerats com 
a municipis de ‘mercat tens’, és a dir, 
àrees on es donen algun dels següents 
supòsits: un creixement sostingut dels 
preus clarament superior al de la mit-
jana de tot Catalunya; que el preu del 
lloguer superi el 30% dels ingressos 
habituals de les llars o de la renda 
mitjana de les persones menors de 35 
anys; o que el preu de l’habitatge hagi 
crescut 3 punts per sobre de l’IPC en 
els últims 5 anys.
En qualsevol cas, la congelació i re-
baixa del preu dels lloguers requereix 

d’una declaració oficial de mercat tens 
que ha de fer efectiva el Departament 
de Territori i sostenibilitat de la Gene-
ralitat. 
Els criteris per a fixar el preu dels llo-
guers en zones amb mercat tens només 
tenen efecte sobre els nous contractes 
d’habitatges habituals. no canvien, 
però, les condicions dels que estiguin 
vigents ni tampoc tenen cap efecte so-
bre les segones residències. 
La nova llei d’arrendaments preveu, 
així mateix, excepcions per a aquells 
propietaris que tinguin uns ingressos 
inferiors a 1.422,80 euros, és a dir, 
2,5 vegades menys del que estableix 
l’Indicador de renda de suficiència 
de Catalunya (IrsC). En aquest cas, 
podran signar contractes nous amb el 
preu dels anteriors o apujar el preu del 
lloguer fins a l’Índex de referència, si 
l’anterior contracte el situava per sota. 
Aquesta excepció, però, no es podrà 
aplicar si la unitat familiar dels inquilins 
té uns ingressos inferiors a 1.991,92 
euros, és a dir, 3,5 vegades l’IrsC.
La nostra vila va ser un dels sis mu-
nicipis del maresme seleccionats pel 
Govern català per a aplicar aquesta 
nova norma amb caràcter immediat. El 
masnou, mataró, montgat, Pineda de 
mar i Premià de mar completen la llis-
ta, que compte amb 55 municipis més 
de tot Catalunya.
Per tant, l’Ajuntament aprofita aquest 
espai per a recordar als propietaris 
d’habitatges en lloguer l’obligació que 
facin els nous contractes ajustats a la 
nova norma i als llogaters, el seu dret 
a exigir que aquests contractes la com-
pleixin. 
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Per segon any consecutiu, la regidoria 
de medi Ambient de l’Ajuntament de 
vilassar de mar ha contractat un tracta-
ment d’endoteràpia per a prevenir  la 
plaga de processionària del pi de l’ar-
brat públic. Al novembre 2019 es va 
fer el tractament d’endoteràpia per pri-
mer cop a vilassar de mar i el resultat 
va ser molt efectiu, ja que es va poder 
prevenir la plaga i no es van donar les 
infestacions de processionària que en 
anys anteriors els tractament tradicio-
nals no havien pogut evitar.
L’endoteràpia vegetal és un mètode de 
tractament fitosanitari que consisteix en 
injectar en el tronc de l’arbre una subs-
tància fitosanitària que es distribueix 
per tot el sistema vascular de la planta i 
d’aquesta manera es combaten les pla-
gues i malalties sense haver de fumigar 
i que, a més, permet focalitzar el tracta-
ment. L’endoterapia actua sempre sobre 
l’insecte (larva i/o adult) que s'alimenta 
de l'arbre, no sobre els ous que ja esti-
guin instal·lats. 
Aquest tractament alternatiu és de baix 
impacte ambiental i menys agressiu per 
a l'arbrat que els tractaments conven-
cionals.  A més, no té afectació per a 
la ciutadania. El producte fitosanitari, 
al ser injectat i no ser polvoritzat, no 
provoca riscos a la població ni cap 
necessitat d'evacuació de la zona on 
es realitza el tractament. Per tot això, el 
tractament es realitzarà en horari diürn. 
El tractament d’endoteràpia per a reduir 
la incidència de la plaga de la proces-
sionària és preventiu i no assegura la 
seva eliminació. Enguany, es va comen-
çar a aplicar el 20 d’octubre i es pre-
veu que s’acabi a finals de novembre.

Medi ambient <<

ES TORNA A fER EL TRACTAMENT D’ENDOTERàPIA PER A PREVENIR 
 LA PLAGA DE PROCESSIONàRIA DEL PI

/

El tractament, el cost del qual és de 
17.553,42 euros (IvA inclòs), s’aplicarà 
a la tots els pins (213) i cedres (14) que 
són competència municipal, els quals es 
troben a av. Eduard Ferrés, parc de Ca 
l’Abril, plaça Calafats, plaça Joan mon-
jo i Pons, av. montevideo, plaça notari 
Arús, passeig dels Pins, escola vaixell 
burriac, escola Pérez sala, cementiri 
municipal, Torrent de la santa i plaça 
mossèn Andreu Teixidó. 
A més, els pins de les escoles vaixell 
burriac i Pérez sala disposen d'ane-
lles-trampa a la totalitat del pins des 
de 2017. Al vaixell burriac hi ha 52 
pins i al Pérez sala, 2. També hi ha 
anelles-trampa als 18 pins de l’entorn 
de l’escola vaixell burriac i l’institut vi-
latzara, fins al camp de futbol. Aquestes 
trampes consisteixen en una anella que 
envolta el tronc del pi, de la qual penja 
una bossa plena de sorra. Les erugues, 
quan baixen del pi, passen obligatòria-
ment per l’anella, on queden retingudes 
i cauen dins la bossa de sorra, on aca-
ben morint. no hi ha cap feromona ni 
producte químic. Es tracta d’un sistema 
mecànic totalment ecològic.

Un operari aplica el tractament d’endoteràpia
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Un any més, i ja van set de consecu-
tius, vilassar de mar ha rebut les tres 
Flors d'Honor de viles Florides, cer-
tamen promogut per la Confederació 
d'Horticultura ornamental de Catalu-
nya (CHoC), que atorga les Flors d'Ho-
nor a aquells municipis que treballen 
per la transformació dels espais públics 
a través de l’enjardinament i la millora 
dels espais verds.
Amb aquesta nova distinció, que reno-
va la rebuda l’any passat, vilassar de 
mar suma ja 24 flors, després de re-
bre’n una a la primera edició de 2012, 
dues en la segona edició i tres, les set 
següents. 
La nostra vila se situa així com la po-
blació del maresme amb més Flors 
d’Honor acumulades des de la creació 
de les viles Florides i contribueix a con-
solidar la nostra comarca com la que 

Medi ambient <<

VILASSAR DE MAR REP TRES fLORS D’HONOR DE VILES fLORIDES  
PER SETè ANy CONSECUTIU

/

més viles Florides té de tot Catalunya 
amb 19 municipis distingits amb aquest 
reconeixement. 
Entre aquestes 19 poblacions, només 
malgrat de mar ha estat reconeguda 
amb quatre Flors d’Honor. El màxim de 
flors possibles per certamen són cinc i 
mai han estat atorgades a cap pobla-
ció. Enguany, hi han participat 142 
municipis, amb la incorporació de tres 
parròquies andorranes com a principal 
novetat. 
Per a atorgar aquestes distincions, el 
jurat també té en consideració aspectes 
com la relació entre els espais verds i la 
població, la gestió de l’aigua i l’estalvi 
energètic, així com les estratègies de 
promoció dels espais verds. 
Degut a la situació sanitària, aquest any 
l’anunci dels guardons es va fer de ma-
nera virtual. 
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Agenda d'activitats <<

/ ACTIVITATS DIVERSES
20 de novembre. 18.30 h
Tele Consell. Informatiu especial elabo-
rat pels integrants del Consell d’Infants 
de vilassar de mar per a celebrar el Dia 
mundial dels Drets dels Infants. s’emetrà 
per Youtube a les 18.30. Canal pendent 
de confirmar. s’informarà pels canals 
oficials.
25 novembre. 18.00 h – 20.00 h 
Taller autodefensa feminista on-
line. s’ensenyarà a identificar totes les 
expressions de violència masclista i a 
dissenyar estratègies d'empoderament 
feminista. Taller no mixt. Activitat gratu-
ïta. Dones a partir de 14 anys. Cal ins-
cripció prèvia a l'app vdm. (regidoria 
de serveis socials) 
6 de desembre. 10.00 - 14.00 h 
Campanya de recollida de sang. 
Aula de música. El banc de sang i de 
Teixits espera les vostres donacions de 
sang en la seva última visita d’aquest 
any a la vila. 
19 de desembre 
Final del Maresmusic. El concurs de 
música jove del maresme coneixerà el 
seu guanyador en un concert que serà 
emès per Youtube. Hora pendent de con-
firmar. s'informarà pels canals oficials. 

/ ExPOSICIONS
Fins al 13 de desembre 
Exposició de fotografia “Plasti(fi-
cats)”. Espai Cultural Can bisa. orga-
nitzada i comissariada per l’Institut d’Es-
tudis Fotogràfics de Catalunya, aquesta 
exposició és la denúncia fotogràfica de 
míriam Garcia sobre l’excés de plàstic 
que consumim i una alerta sobre com 
aquesta acumulació està modificant 
l’ecosistema i el paisatge del planeta. 
(regidoria de Cultura i Festes Populars).
Del 24 al 27 de novembre
Exposició de l’obra Zapatos Ro-

jos, d’Elina Chauvet. Instal·lació col·lec-
tiva d'Art Públic i Art relacional, és una 
crida a la consciència davant la violència 
envers les dones del món. Plaça de l’Ajun-
tament. (Assemblea Feminista vdm). 
Fins al 9 de gener de 2021 
Exposició “Mar de Silenci”. museu 
Enric monjo. madola, pseudònim de la 
ceramista maria Àngels Domingo Lapla-
na, certifica en aquesta exposició que la 
seva font d’inspiració l’ha trobada vivint 
intensament a Catalunya, al maresme, en 
el blau del mar, en el marró dels garrofers 
i en l’ocre de la terra. (regidoria de Cultu-
ra i Festes Populars).
Exposició col·lectiva
Del 19 de desembre de 2020 al 17 
de gener de 2021
“LIx Exposició col·lectiva”, home-
natge a Josep Maria Gomis, de 
l’Agrupació VilassART. Espai Cultural 
Can bisa. En aquesta exposició col·lectiva, 
l’Agrupació vilassArT ret homenatge a 
l’escultor Josep maria Gomis (1958-2020) 
i a la seva obra, que s’exposarà en aques-
ta mostra, conjuntament amb una selecció 
de les obres que els membres de l’entitat 
han realitzat durant el curs. (regidoria de 
Cultura i Festes Populars).
Exposicions permanents
Enric Monjo, escultor. El museu Enric 
monjo fa un recorregut per la vida i l'obra 
de l'escultor vilassarenc Enric monjo 
(1895–1976): els seus anys de formació, 
l'etapa noucentista i la seva producció com 
a escultor professional. museu municipal. 
(regidoria de Cultura i Festes Populars)
Història de l’aigua a Vilassar de 
Mar. museu de la mina vella. El museu 
explica la història de la companyia i com 
es fa la distribució de l'aigua. També s’hi 
pot contemplar una maqueta d’Andreu 
serra que representa una antiga sínia 
moguda per la força d’un cavall. (museu 
de la mina vella).
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Cultura  <<

ANUL·LADA LA RUA DE CARNAVAL 2021/

L'Ajuntament va anunciar el passat 27 
d’octubre l'anul·lació la rua de carnaval 
2021 com a gest de responsabilitat da-
vant de l'actual situació epidemiològica 
i de respecte a les mesures sanitàries 
adoptades per a frenar el contagi de la 
covid-19. 
Entre aquestes mesures, la restricció 
-encara vigent al tancament d’aquesta 
edició- de les reunions a un màxim de sis 
persones decretada per la Generalitat 
de Catalunya afecta directament a la 
preparació del carnaval, ja que impedeix 
que les comparses de la vila s'ajuntin, tal 
i com tradicionalment feien per aquestes 
dates, amb nombrosos grups de persones 
que comparteixen espais tancats, per a 
començar els preparatius de la rua. La 
limitació de les reunions no laborals al 
grup de convivència habitual- el que viu 
sota el mateix sostre- redunda, a més, en 
aquesta impossibilitat. 
Per aquest motiu, que impedirà a les 
comparses preparar les disfresses i les 
coreografies així com fer els assajos de 

la rua, i per tal d’evitar aglomeracions 
que puguin comprometre la salut pública, 
l’Ajuntament va decidir anul·lar la rua, 
que l’any passat, amb la participació de 
17 comparses, va reunir a gairebé un 
miler de persones al carrer.
La resta d’activitats relacionades amb 
el carnaval, com ara l'arribada del rei 
Carnestoltes, les rues de les escoles, la 
infantil del dissabte al matí, el Firobi i 
l’enterrament de la sardina, es mantenen, 
tot esperant l’evolució de la pandèmia, de 
la situació sanitària i del seu marc legal.
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Cultura  <<

LA MOSTRA LITERàRIA MOSSèN PERE RIBOT 2020  
JA CONEIx ELS SEUS GUANyADORS 

L'edició 2020 de la mostra Literària 
mossèn Pere ribot ja té els seus guanya-
dors. Es van conèixer el 30 d’octubre 
en un acte tancat al públic, en el què els 
12 premiats van rebre el seu diploma 
acreditatiu de mans de la regidora de 
Cultura de l'Ajuntament de vilassar de 
mar, Esther López. Els 12 treballs guardo-
nats van ser triats pel jurat entre les 204 
obres rebudes enguany i seran també els 
seleccionats per a participar en la mostra 
Literària del maresme, la fase comarcal 
del concurs. 
La situació sanitària derivada de la pan-
dèmia del coronavirus va impedir obrir 
la cerimònia de lliurament de diplomes 
al públic, de la mateixa manera que ja 
havia obligat al jurat a reunir-se telemàti-
cament per a decidir el seu veredicte.
A continuació, el llistat de guardonats per 
gènere i categoria:

POESIA 
•	En la categoria A, de 6 a 8 anys, el 
treball guanyador va ser ‘Llegim’, de 
Guim marimon borràs. 

•	En la categoria b, de 9 a 11 anys, el 
premi va ser per a ‘Lluna de sang’, 
d'Arnau Palomar solé. 

•	En la categoria C, de de 12 a 14 anys, 
el treball premiat va ser ‘Quan la llum va 
venir em vaig arrepentir’, d’Esther roura. 

•	En la categoria D, de 15 a 18 anys, el 
guanyador va ser ‘T’estimes?’, d’Aina 
Campo Guerrero. 

•	En la categoria E, de 19 a 25 anys, el 
premi va ser per a ‘melodies d’un ocell 
engabiat’, d’Estel Pou Prim. 

•	En la categoria F, de 26 anys endavant, 
el treball guanyador va ser (sobre)viu-
re, d’Eulàlia ribera rodergas. 

PROSA
•	En la categoria A, de 6 a 8 anys, el 
treball guanyador va ser ‘Les cròniques 
de l’espai’, de Dídac Galán serra. 

•	En la categoria b, de 9 a 11 anys, 
el premi va ser per a ‘La fundació de 
vilassar de mar’, d’Alan sabadell Gar-
cia. 

•	En la categoria C, de de 12 a 14 anys, 
el treball premiat va ser ‘Aigua, terra, 
aire i foc’, de martina reales martínez. 

•	En la categoria D, de 15 a 18 anys, 
el guanyador va ser ‘memòries del de-
sert’, de Joan Petit badrinas.

•	 En la categoria E, de 19 a 25 anys, el 
premi va ser per a ‘Glòries i desventu-
res de l’inefable Josep Claveguera’, de 
Joan simó i rodríguez. 

•	En la categoria F, de 26 anys endavant, 
el treball guanyador va ser ‘santa ma-
ria, mare de Déu’, d’Eulàlia Armengol 
i Abril. 

La regidora de Cultura, Esther López, entrega el diploma  
a un dels guardonats
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vilassar de mar comptarà amb dos re-
presentants a la fase final del maresmu-
sic, el concurs de música jove del ma-
resme que aquest any acull com a vila 
organitzadora. La solista Anna murillo 
i el grup sinergia han estat triats entre 
els cinc finalistes que el proper 19 de 
desembre optaran als premis en el con-
cert final. Degut a la situació sanitària, 
l’acte serà tancat al públic i s’emetrà en 
streaming per Youtube.  
Juntament amb els dos representants vi-
lassarencs, també han passat a la final 
de la setzena edició del maresmusic la 
solista Cherry saint, del masnou, i els 
grups Durango, de montgat, i Fusion 
inbassion, de Premià de mar. 
Filla d’una cantant professional i d’un 
guitarrista i neta d’una soprano, Anna 
murillo va començar a tocar el piano i 
a estudiar solfeig als vuit anys. Als 20, 
es van endinsar en la música electròni-
ca, gènere que li va permetre començar 
a mesclar i a produir. En el seu currí-
culum hi ha diversos temes publicats, 
algun àlbum i concerts al Japó. En els 
últims mesos, confinada a casa seva a 
vilassar de mar, Anna murillo va explo-
rar la línia intimista amb la qual es va 
presentar al maresmusic d’enguany.
El grup sinergia, per la seva banda, es 
va donar a conèixer al 2017 amb un 
primer EP auto-produït també anome-
nat sinergia. més tard, va publicar els 
singles Llum (2017), Espectacle (2018) 
i ben amunt (2019). La seva proposta 
musical barreja estils i sonoritats amb 
el reggae com a ritme principal i unes 
lletres que no estalvien crítica ni comba-
tivitat.

Joventut <<

LA fINAL DEL MARESMUSIC, EL 19 DE DESEMBRE,  
AMB DOS REPRESENTANTS DE VILASSAR DE MAR 

/

Els premis als quals opten els finalistes 
d’aquesta edició marcada pel coronavi-
rus són els següents:
•	Premi Actuació Professional remunerada 

al LINE-UP de festival de gran format 
a Catalunya (2021) – Deliberació jurat 
especialitzat.

•	Premi de 500€ en material musical – 
Deliberació votació popular.

•	Premi actuació Garrinada d’hivern 
2021– Deliberació organització festival.

•	Premi actuació al cicle “Disconcert” 
organitzat per l’associació Entramat i 
Cases de la Música – (repartit entre tots 
els participants del maresmusic).  

•	Premi local, dirigit als components 
participants residents a alguna de les 
poblacions organitzadores. Tenen accés 
directe a un premi a la millor proposta 
de cada municipi, encara que no sigui 
seleccionada per a la fase final. 

•	Actuació remunerada (per valor de 
600€) a les festes majors o cicles musi-
cals municipals de Cabrils, El masnou, 
vilassar de mar o montgat, a la millor 
proposta presentada de cada localitat. 
Amb opció d’invertir la remuneració en 
serveis concrets amb grans descomptes. 
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Comunicació  <<

VILASSAR RàDIO, RECONEGUDA COM A UNA DE LES TRES MILLORS 
EMISSORES LOCALS DE CATALUNyA

/

vilassar ràdio, l'emissora municipal 
de vilassar de mar, ha estat reconegu-
da com a una de les tres millors emis-
sores de Catalunya en els prestigiosos 
guardons de la Comunicació Local. 
Atorgats per la Xarxa de Comunicació 
Local, els guardons es van donar a 
conèixer el passat 11 de novembre 
en una gala telemàtica que va tancar 
el mercat Audiovisual de Catalunya 
2020.
El premi se’l va endur ràdio Arenys, 
l'emissora municipal d'Arenys de mar, 
que optava al guardó amb vilassar 
ràdio i l’equip de ràdio Igualada. 
Aquest reconeixement suposa un èxit 
sense precedents per a vilassar ràdio, 
que competia per fer-se amb ell amb 
les més de 200 emissores locals que 
conformen l'espai radiofònic local 
català.
"Estem molt contents i feliços. vull 
donar l'enhorabona als companys de 
ràdio Arenys, als de ràdio Igualada 
i a totes les emissores del panorama 
català que, especialment aquests dar-
rers mesos, han vist com s'ha posat 
de relleu la seva feina i la seva impor-
tància”, va assenyalar Jaume Cabot, 
director de vilassar ràdio, en assaben-
tar-se del reconeixement. 
“I vull agrair especialment la tasca 
dels col·laboradors i col·laboradores 
de vilassar ràdio i a les persones que, 
al llarg dels 40 anys de la nostra histò-
ria, han contribuït al fet que l'emissora 
estigui, avui, on està", va afegir, espe-
cialment satisfet amb aquest guardó. 
La distinció reconeix la feina feta per 
l’equip que composa vilassar ràdio 

durant els mesos de confinament per la 
pandèmia de la covid-19. Llavors, com 
ara, les restriccions no van impedir que, 
des de les seves cases, els conductors 
dels diversos programes continuessin 
informant de tot el que succeïa i afecta-
va a la nostra vila. 
“Eram tres finalistes de pes i aquest 
reconeixement ens obliga i anima a 
seguir amb el llistó molt alt. Hem de se-
guir treballant dia a dia per a explicar 
l'actualitat de proximitat, sense perdre 
de vista l'entreteniment, especialment en 
aquests temps de pandèmia”, va afir-
mar Cabot. 
vilassar ràdio va estrenar la programa-
ció d’aquesta temporada al setembre. 
L’actual situació sanitària, però, i els 
protocols d'accés als estudis van obligar 
a posposar l’estrena d’alguns dels nous 
programes previstos per a l'octubre. 
Com ja va succeir durant els mesos de 
confinament, actualment i des de mit-
jans d’octubre, tota la programació de 
vilassar ràdio es desenvolupa des dels 
domicilis particulars dels professionals i 
col·laboradors de l'emissora. 

L’equip de vilassar ràdio
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L’OMIC <<

/ COM PRESENTAR LES RECLAMACIONS DE CONSUM  
EN TEMPS DE CONfINAMENT

La oficina municipal d’Informació al 
Consumidor (omIC) segueix operativa 
al  cent per cent durant aquests dies tant 
complicats. Des del primer Decret d’Estat 
d’Alarma, l’omIC de vilassar de mar 
ha estat al costat del ciutadà. malgrat 
les dificultats, hem estat atenent totes les 
consultes dels consumidors i resolent totes 
les reclamacions plantejades. 
Actualment, l’omIC ofereix el servei de 
manera presencial i també per telèfon, 
en dos torns de treballs per qüestions de 
seguretat sanitària. Així, cada set dies, el 
servei canvia el sistema: una setmana (de 
dijous a dimecres) es presta de manera 
presencial a la oficina de l’omIC a l’Es-
cola nàutica i, els següents set dies, es 
presta per telèfon. Les visites es progra-
men igualment trucant al 937540500. 
Les cites es donen cada 45 minuts, de 
manera que l’assessor jurídic de l’omIC 
pot atendre igualment a tots els usuaris 
durant aquest temps. Així mateix, en cas 
que la situació sanitària requerís prestar 
aquest servei únicament per via telefòni-
ca, està previst implementar un sistema 
que permeti atendre les consultes per 
mitjans telemàtics. D’aquesta manera, el 
servei no es veurà afectat per possibles 
confinaments i el ciutadà serà atès puntu-
alment amb la mateixa qualitat.
Per altre banda, us recordem que per a 
poder endegar els tràmits d’una reclama-
ció, fins i tot quan no sigui necessària la 
consulta prèvia a l’assessor jurídic, cal 

presentar sempre una instància davant 
l’Ajuntament. Aquesta instància es pot 
presentar de manera presencial, però 
per a agilitzar aquest tràmit, els usuaris 
també poden fer la reclamació a través 
del següent enllaç del web de l’Ajunta-
ment de vilassar de mar:   https://www.
vilassardemar.cat/seu_electronica/tra-
mits/varis/instancia-generica.
Per a utilitzar aquesta via, cal tenir sig-
natura electrònica. Aquelles persones 
que no disposin d’ella poden aconse-
guir-la mitjançant l’idCAT mòbil de la 
Generalitat de Catalunya. Aquest és un 
mecanisme d’identificació i signatura 
electrònica que envia una contrasenya 
d'un sol ús al mòbil. Es pot utilitzar per 
a identificar-se en la majoria de tràmits 
amb les administracions catalanes i des 
de qualsevol dispositiu (no cal instal·lar 
res). Per a obtenir l’idCAT mòbil, cal 
complir els requisits següents: ser major 
de 16 anys; acreditar la vostra identitat 
amb el número i la data de caducitat del 
DnI; data de naixement; el codi de bar-
res de la Targeta sanitària Individual (TsI) 
que lliura el Catsalut; i el vostre correu 
electrònic i número de telèfon mòbil per 
identificar-vos i rebre avisos. L´últim pas 
del tràmit requereix la contrasenya d'un 
sol ús que rebreu al mòbil per a finalitzar 
l'alta.
En definitiva, l'omIC segueix al costat del 
ciutadà i ho seguirà fent en tot moment.

Escola Nàutica (c/ Santa Eulàlia, 40)
Horaris: dilluns i dimecres de 17 a 18.30 h i dijous de 10.30 a 12 h
Per demanar hora: Tel. 93 754 05 00 (Cal demanar cita prèvia)
omic219@vilassardemar.cat
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L'entitat escriu <<

CENTRE ExCURSIONISTA VILASSAR/

de caminaires, que són l’experiència excur-
sionista del Piri. 

Secció d’escalada: disposem d’un rocòdrom 
del qual els socis escaladors poden fer ús i 
d’entrenaments dirigits per tècnics especia-
listes en escalada.

Secció de Trail: està formada per diversos 
grups de corredors de muntanya de dife-
rents nivells amb els seus respectius entre-
nadors. 
Secció Ioga: adreçat al complement espor-
tiu de qualsevol dels atletes i en connexió 
amb la natura.
Secció de Natació: matinem per a nedar al 
mar quan el sol surt per l’horitzó. 
Dins de les activitats més importants que 
organitzem, destaquem la burriac Atac i 
la marrec Atac, vilassar-montserrat, vi-
lassar-Tibidabo i pujar el pessebre a sant 
bartomeu.
Des de la irrupció de la pandèmia al març, 
hem intentat adaptar la nostra activitat a les 
noves normes dictades per la Generalitat i 
l’Ajuntament de vilassar de mar. Durant el 
confinament total , el centre va estar tancat. 
Un cop es va poder fer activitat física, algu-
nes seccions van reprendre la seva rutina 
i altres, com l’escalada, es van adaptar a 
les recomanacions d’aforament i de salut. 
Ara, tornem a estar en un punt d’aturada 
temporal. 

El Centre Excursionista vilassar (C.E.v.) va 
ser fundat el 24 de gener de 1954 amb el 
nom de Club Excursionista Pirenaic, delega-
ció de vilassar de mar. D’aquí ha quedat 
el nom de PIrI. La seva primera seu social 
va ser al Patronat Parroquial i, al 1958, 
es va traslladar a l’Ateneu vilassanès. va 
ser-hi fins al 1973 quan, per reformes de 
l’Ateneu, va tornar al Patronat. L’any 1976 
és quan disposa per primera vegada de 
local propi al carrer del Carme i, al febrer 
de 1979, per fi, es canvia el nom pel de 
Centre Excursionista vilassar. no és fins al 
2011 quan s’inaugura el nou local al car-
rer santa Eulàlia, 140, on actualment tenim 
les nostres dependències. 
El Centre Excursionista vilassar esta adherit 
a la Federació d’Entitats Excursionistes de 
Catalunya i, properament, també a la de 
natació, fet que ens permet disposar de les 
llicències federatives corresponents.
En aquests moment, el PIrI el formen més 
d’un miler d’associats. Com el seu nom in-
dica, és un centre excursionista i, per tant, 
ens agrada fer activitats a la muntanya o 
en el medi natural. És per això que estem 
estructurats en diferents seccions amb els 
seus respectius vocals:

Secció infantil: fem activitats com el Piri 
marrecs, on pares i fills gaudeixen de la 
muntanya, escalada en el rocòdrom del 
centre i escalada en roca, trail marrecs, 
on els més petits comencem a córrer per la 
muntanya amb jocs i entrenaments dirigits. 

Secció de Muntanya: l’ànima del Centre 
Excursionista, s’encarrega de organitzar 
cursos d’iniciació en muntanya i esquí de 
muntanya i proposa excursions a cims o 
rutes de muntanya. També tenim un grup 

Nom: Centre Excursionista Vilassar de Mar PIRI 
Adreça: Carrer Santa Eulàlia, 140, al costat de Can Jorba. 
Horari: secretaria virtual : secretaria@piri.cat 
Contacte: info@piri.cat · http://www.piri.cat/ 
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Breus <<

EL DOCUMENTAL ‘ERNEST LLUCH, LLIURE I ATREVIT’,  
A LA TELEVISIÓ
Estrenat el passat 6 de març a la nostra vila, el documental 
‘Ernest Lluch, lliure i atrevit’ es podrà veure aquest dissabte 
21 de novembre a La2 de TvE, a les 20:30. Produït per 
Josep morell i Jordi vilar, el film “pretén ser un viatge perso-
nal i íntim a la figura d’Ernest Lluch de la mà de gen que el 
va conèixer”. Els productors consideren al nostre il·lustre veí 
“un agitador del pensament” i “una de les persones que va 
ajudar a posar els fonaments per a fer d’Espanya un país 
modern amb la implementació de la sanitat pública, uni-
versal i gratuïta”. Lluch va ser assassinat pel comando barcelona d’ETA el 21 de 
novembre del 2000 mentre intentava construir ponts d’entesa a Euskadi. 

EN MARxA LA CAMPANyA DE VACUNACIÓ 
CONTRA LA GRIP 
Des del passat mes d’octubre, està en marxa al 
CAP de vilassar de mar l’habitual campanya de 
vacunació contra la grip, que, enguany, a causa 
de la pandèmia de la covid-19, pren més relle-
vància que mai. segons les autoritats sanitàries, 
vacunar-se contra la grip ha de permetre reduir les 
hospitalitzacions i la mortalitat entre les persones amb més risc de malaltia greu, 
i disminuir la càrrega assistencial sobre el sistema de salut. Els especialistes recor-
den que els símptomes de la grip i els de la covid-19 són similars i que, per tant, 
prevenir la grip evita haver de fer el diagnòstic diferencial amb el coronavirus. 

EL BANC DE SANG fA L'ÚLTIMA 
VISITA DE L’ANy A VILASSAR 
El banc de sang i Teixits de Catalunya 
tornarà a vilassar de mar el diumenge 
6 de desembre per a una nova cam-
panya de recollida de sang. Com és 
habitual en els últims mesos i per a 
respectar totes les mesures sanitàries 
preses pel coronavirus, la recollida es farà a l’Aula de música, de 10 a 14 hores. 
A principis de novembre, fins a 53 persones van poder donar la seva sang. set 
més es van oferir, però no van poder fer-ho per indicació del metge que supervisa 
la donació. El banc de sang  fa un balanç positiu de les campanyes mensuals fetes 
enguany a la nostra vila i confia a poder continuar-les fent el proper any. 
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La sessió plenària corresponent al mes 
d’octubre es va celebrar el dijous 15 
de manera telemàtica, a través de vi-
deoconferència. L’ordre del dia de la 
sessió, que es va retransmetre en directe 
per vilassar ràdio durant les tres hores 
i vint minuts que va durar, constava de 
cinc punts. 

El primer punt, dedicat aprovar l’acta 
de la sessió del 17/09/2020, es va tras-
lladar al ple del novembre després que 
diversos regidors no l’haguessin rebuda. 
En el mateix moment es va poder cons-
tatar que havia estat enviada i l’alcalde 
de vilassar de mar, Damià del Clot, 
es va comprometre a intentar esbrinar 
el problema tècnic que va impedir que 
arribés a tots els destinataris. 

El segon punt, que donava inici a la part 
resolutiva i tenia a veure amb la modifi-
cació de crèdits mitjançant crèdit extraor-
dinari finançat amb préstec d’ens de fora 
del sector públic per import de 500.000 
euros en el pressupost de l’Ajuntament 
de l’exercici 2020, va ser retirat de l’or-
dre del dia per Del Clot en interpretar, 
després de les seves argumentacions, 
que alguns grups municipals no havien 
rebut tota la informació tècnica i econò-
mica que havien sol·licitat sobre l’objec-
te d’aquest crèdit i que això podia con-
dicionar el seu vot. El crèdit en qüestió 
està destinat a la compra de l’antic local 
de La Caixa a la plaça de l’Ajuntament 
per destinar-lo a activitats administrati-
ves, entre elles, l’oficina d’Atenció a la 
Ciutadania (oAC). 

El tercer i quart punt demanaven, res-
pectivament, la modificació i aprovació 
del text refós dels reglaments de funci-

onament dels pavellons d’esports Paco 
Martin i La Bòbila. El regidor d’Ensenya-
ment i Esports, Jordi Tapias, va justificar 
la necessitat d’aquesta modificació per 
la absència d’un capítol específic sobre 
el règim sancionador en els reglaments 
vigents dels dos pavellons. Tapias va as-
senyalar que l’addició d’aquest capítol 
als reglaments pretén que les persones 
que utilitzen els pavellons siguin cons-
cients de la necessitat de prendre les 
mesures necessàries per lluitar contra la 
pandèmia del coronavirus i de protegir 
els esportistes que fan servir aquestes 
instal·lacions. El regidor d’Ensenyament 
i Esports va explicar que el nou règim 
sancionador establiria faltes molt greus, 
greus i lleus. També, que les sancions 
en cap cas serien econòmiques sinó que 
limitarien per un temps l’ús de la instal-
lació per part de la persona sancionada. 

Els grups municipals de Ciutadans (Cs), 
PsC i Junts per Catalunya van coincidir 
en assenyalar la necessitat d’un regim 
sancionador, si bé van considerar que 
la proposta del grup de Govern té di-
verses mancances. El tres grups es van 
abstenir en la votació, juntament amb el 
grup municipal de babord, que va ma-
nifestar la seva voluntat de fer aportaci-
ons a la proposta de regim sancionador 
presentada. 

Tant el punt tres com el quatre es van 
aprovar amb els 9 vots a favor del grup 
de Govern i les 12 abstencions dels grups 
de l’oposició. 

A continuació, es va argumentar i votar 
l’entrada amb caràcter d’urgència de la 
moció conjunta de tots els grups de l’opo-
sició sobre les obres que s’estan realit-

Sessió plenària <<
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zant al passeig Marítim. La portaveu de 
babord va justificar el caràcter urgent 
d’aquesta moció, no resolutiva, perquè 
“les obres s’estan executant ara” i per-
què “la ciutadania, sobretot la que s’ha 
mobilitzat en contra d’aquestes obres, 
es mereix que el ple li doni una respos-
ta en directe”.

L’entrada d’aquesta moció amb caràcter 
d’urgència va ser aprovada per unani-
mitat després que el portaveu del PsC, 
Quico Zamora, qüestionés que hagués 
estat qualificada com a no resolutiva i 
la secretària de l’Ajuntament expliqués 
amb detall la reglamentació que, efecti-
vament, li donava aquest caràcter. 

Acte seguit, la portaveu de babord va 
ser l’encarregada, en representació tam-
bé dels altres tres grups municipals de 
l’oposició, d’exposar l’argumentari de la 
moció, que va ser aprovada amb els 12 
vots a favor dels quatre grups de l’oposi-
ció i els 9 en contra de l’equip de Govern. 

En el seu argumentari, Elena López 
va destacar que l’oposició es va assa-
bentar de les obres per un comunicat 
publicat a les xarxes socials i al web 
municipal el 18 de setembre i va recor-
dar els dos comunicats conjunts en què 
els quatre grups van demanar la paralit-
zació de les obres. 

segons Cs, PsC, babord i Junts, a l’ex-
pedient d’aquestes obres al passeig “no 
es determinen paràmetres per avaluar 
la millora en la sostenibilitat i adaptació 
al canvi climàtic que, suposadament, 
ha de comportar la solució adoptada 
de formigonar els parterres, ni es con-
sideren altres solucions alternatives, ni 
existeix cap argumentació tècnica que 

doni suport a l’afirmació que l’actuació 
comportarà una major resistència als 
temporals”. 

Elena López també va assenyalar que 
l’informe al·ludeix a “uns suposats estal-
vis en aigua de reg i manteniment que 
no es quantifiquen en absolut”, de la 
mateixa manera que no es quantifica 
l’espai que es guanyarà amb aquesta 
actuació. 

La portaveu de babord i de la resta de 
grups municipals de l’oposició en aques-
ta moció va acusar al grup de Govern 
de “desoir tothom” i de “no haver estat 
capaç de reaccionar i oferir una resposta 
consensuada” als grups de l’oposició i, 
“sobretot, al malestar veïnal evidenciat 
mitjançant les més de 800 signatures de 
rebuig recollides i presentades a l’Ajunta-
ment” per la plataforma salvem el verd. 

Per aquests motius, a la moció es va 
demanar, entre d’altres coses, “reprovar 
l’actuació del govern municipal en l’exe-
cució del projecte de substitució dels par-
terres vegetals del passeig Marítim per 
formigó tenyit”; “la realització d’una 
consulta a la ciutadania per buscar 
alternatives a l’actuació” endegada pel 
grup de Govern i que “es reverteixin les 
obres de pavimentació ja executades”. 

En el torn de rèplica del grup de Go-
vern, Àngel Font, portaveu d’Esquerra 
republicana de Catalunya (ErC)-Gent 
per vdm, va assegurar que compartia 
en el pla teòric alguns dels arguments 
exposats pels grups de l’oposició, però 
va acusar-los de no haver acudit a les 
reunions informatives convocades amb 
els tècnics de l’Ajuntament i de “no vo-
ler escoltar”. 

Sessió plenària <<
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Segons font, les obres al passeig Marítim 
estan basades en criteris tècnics i han es-
tat assumides per l’equip de Govern “tot i 
que no comportin un redit polític”. El por-
taveu d’ErC-Gent per vdm va replicar 
que el canvi climàtic és una realitat; que 
aquest canvi degrada les platges de 
vilassar de mar i que els parterres i la 
vegetació del passeig marítim es veuen 
malmesos amb cada temporal. 

“Tots defensem el verd, però defensar-lo 
no és deixar-lo morir i invertir-hi recursos 
constantment”, va afirmar Font, abans 
d’apuntar criteris de sostenibilitat medi-
ambiental i econòmica, així com criteris 
socials (guanyar mobilitat) i sanitaris 
per justificar l’actuació. 

En representació dels quatre grups de 
l’oposició, Elena López va qualificar de 
“raonable” l’explicació de Font “tot i 
estar en desacord amb algunes coses”, 
però va criticar que aquesta explicació 
no constés a l’expedient de les obres. 

En una sessió que va tenir diverses 
discrepàncies entre Damià del Clot 
i alguns representants dels grups de 
l’oposició sobre la manera de dirigir 
el ple, els portaveus del PsC i de Junts 
van retreure a l’alcalde que no els dei-
xés argumentar de manera individual 
el seu vot en aquesta moció conjunta. 
Laura Martínez, de Junts, va considerar 
“inadmissible” i una “falta de respecte a 
la democràcia” l’explicació de Del Clot, 
que va apel·lar a una qüestió “d’equili-
bri entre les dues parts” i a la tradició, 
abans de consultar amb la secretària la 
correcció del procediment. La secretària 
es va comprometre a recavar informa-
ció sobre com hauria de ser el procedi-
ment segons el reglament i Del Clot va 

permetre les argumentacions suplemen-
tàries als grups que van voler fer-les. 

A l’apartat de precs i preguntes, el grup 
municipal de Ciutadans va preguntar 
per l’estat de la suspensió de les llicències 
d’obres a causa del catàleg i per els 
plans de l’equip de Govern per contro-
lar el botelló. 

El PSC va traslladar un prec dels veïns 
del carrer Mont perquè es doni prioritat 
a l’arranjament del tram més deterio-
rat d’aquesta via i un altre perquè el 
consistori consideri la creació de nous 
col·legis electorals per als propers comi-
cis. Així mateix, va demanar el llistat de 
llicències d’ocupació de la via pública 
concedides. 

babord, per la seva banda, va dema-
nar al grup de Govern que sol·liciti i ex-
posi les raons per les quals les autoritats 
competents es neguen a il·luminar el tram 
de passeig entre el Club Nàutic i l’estació 
de Cabrera, així com una explicació de 
l’actual situació dels caus de vilassar de 
mar. 

Finalment, el grup municipal de Junts 
va preguntar pel protocol que estableix 
els horaris de funcionament del camp de 
futbol i pels plans de l’equip de Govern 
per a reforçar el servei de monitoratge 
en els menjadors de les escoles. 

La sessió plenària es va tancar amb un 
prec d’una ciutadana que, en represen-
tació de la plataforma salvem el verd, 
va exigir una reparació i una compen-
sació directa per les obres iniciades al 
passeig marítim, i amb una pregunta 
conjunta de diversos membres d’un dels 
caus de vilassar de mar que van dema-
nar una clarificació de la seva situació.

Sessió plenària <<
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El passat dijous 5 de novembre es va cele-
brar un ple extraordinari on es van aprovar 
tot un seguit de bones notícies. 
Una de les més importants i complint amb la 
promesa electoral de l’actual govern muni-
cipal d’ErC-Gxvdm de no apujar impostos, 
és que es va aprovar per cinquè any conse-
cutiu congelar l’IBI i no apujar-lo. D’aquesta 
manera, aquest govern es converteix en el 
primer de la història de vilassar de mar de 
no apujar l’IbI (Impost de béns Immobles) 
durant més d’un mandat electoral de quatre 
anys.
També es va aprovar una bonifi cació del 
95% de l’IBI als béns immobles destinats 
a lloguer i així se’n puguin benefi ciar els 
habitatges que formin part de la bossa de 
lloguer assequible del Consell Comarcal del 
maresme. mesura que té l’objectiu d’aug-
mentar l’oferta d’habitatges assequibles i 
reduir el nombre de pisos tancats. Estem 
segurs que això infl uirà positivament en el 
mercat d’habitatges de lloguer del nostre 
municipi.
Aquesta recent aprovació d’ordenances 
inclou, entre d’altres, la novetat de realitzar 
a l’Escola d’Adults cursos gratuïts d’etapa 
instrumental i llengua per a nouvinguts.
Degut a la bona gestió econòmica d’aquest 

govern, del superàvit dels anys anteriors 
s’han pogut destinar més d’1 milió d’euros a 
ajudes socials i als comerços per les despe-
ses o pèrdues provocades per la CovID-19 
i es preveu dedicar una nova partida econò-
mica d’ajuda a principis de l’any 2021.
Altres bones notícies aprovades aquest 
darrer ple, són l’aprovació de les subven-
cions als comerços del nostre poble que a 
hores d’ara ja han cobrat, i l’aprovació de 
l’adquisició de l’edifi ci de La Caixa al costat 
de l’ajuntament. La compra d’aquest edifi ci 
amb el que signifi ca de recuperació de 
patrimoni històric, servirà també per a ins-
tal·lar-hi l’ofi cina d’Informació i Atenció al 
Ciutadà i d’aquesta manera donar un millor 
servei i de més qualitat en un espai millor, 
més efi cient, més funcional, més modern 
i adequat per a una població de més de 
20.000 habitants com és vilassar de mar.
L’única mala notícia d’aquest ple és l’actitud 
de certs grups de l’oposició no votant afi r-
mativament a totes aquestes propostes que 
benefi cien clarament a la ciutadania, utilit-
zant arguments molt pobres i demagògics 
buscant només l’erosió del govern municipal 
i pensant només en el seu rendiment polític i 
partidista. Una llàstima.

Espai de periodicitat bimestral Els grups municipals opinen en aquesta publicació sobre un tema lliure 
i al web municipal sobre un tema comú triat de forma rotatòria.

BONES NOTÍCIES, EL GOVERN MUNICIPAL APROVEM CONGELAR L’IBI 
PER 5è ANy CONSECUTIU
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L’AnY 1991 l’Ajuntament de vilassar 
de mar va atorgar a la Unió Esportiva 
vilassar (UEv) la concessió per a la gestió, 
explotació i conservació del camp de futbol. 
La concessió es va atorgar per 25 anys i, 
per tant, la data prevista de finalització era 
a finals del 2019. Es preveia que, a la seva 
finalització, les instal·lacions revertirien a 
l’Ajuntament lliures de qualsevol càrrega.
s’establia que la UE vilassar percebria tots 
els ingressos generats per la instal·lació 
(quotes jugadors, concessió del bar, 
publicitat) i assumiria totes les despeses 
generades en la conservació, reparació, 
gestió i funcionament de les instal·lacions. 
L’Ajuntament es faria càrrec de totes les 
despeses de llum, aigua i gas.
El juliol de 2012 hi hagué una modificació 
substancial de la concessió on s’acordà 
que l’Ajuntament passava a fer-se càrrec 
del manteniment, conservació, vigilància 
dels dos camps de futbol i que, a més, la 
UEv rebria de l’Ajuntament una subvenció 
de 24.000 €. El 31 de desembre de 2019, 
l’Ajuntament, davant la petició de la UEv 
de renovar el conveni pels dos camps de 
futbol, va acordar fer una pròrroga fins al 
30 de juny de 2020. Ara aquesta pròrroga 
ja ha finalitzat, però continua vigent fins 
que l’Ajuntament no es manifesti i prengui 

una decisió. L’any 2017 la Diputació 
de barcelona va redactar un informe on 
considerava que el model de gestió idoni 
per a les instal·lacions seria la gestió directa 
per part de l’Ajuntament amb un conveni de 
cessió d’ús a la UE vilassar, tal com es fa en 
altres instal·lacions esportives del poble.

Des de @babordvdm reclamem que es faci 
cas d’aquest informe i que la gestió dels 
camps de futbol torni a mans municipals. 
només així l’activitat esportiva en aquestes 
instal·lacions respondrà a uns criteris 
educatius, formatius i inclusius. Aquests 
terrenys de tots han de ser utilitzats per al 
bé de tothom i especialment per als nens i 
nenes i els nois i noies del poble i no amb el 
criteri prioritari de mantenir el club en una 
categoria professional.
En concret convé fer un Conveni de cessió 
d’ús de les instal·lacions, un reglament 
i normativa de funcionament i una 
ordenança reguladora dels preus públics 
esportius.
I sobretot aconseguir que l’actual equip de 
govern de vilassar tingui clara la voluntat de 
servei públic.

A Vilassar de Mar, necessitem la gestió 
pública de les instal·lacions esportives!

/ CAL RECUPERAR LA GESTIÓ PÚBLICA DELS CAMPS DE fUTBOL
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L'IbI és l'impost, amb molta diferència, que 
més repercuteix a les butxaques de tots 
els vilassarencs i vilassarenques per ser 
el que té la quota més elevada. Estem a 
tocar de finalitzar un any 2020 molt dur, 
tant socialment com econòmicament, per 
tot el que està comportant la pandèmia de 
la CovID. En aquest context, ens trobem 
amb ciutadans que fa mesos que han vist 
disminuït els seus ingressos habituals o 
que estan en situació d’ErTo, autònoms, 
petits comerços i empreses que veuen com 
per segona vegada han de tancar els seus 
negocis. I que se'ns planteja des del Govern 
d'ERC? Torna a pujar la quota de l'IBI per 
a l'any 2021. Ja la van pujar per aquest 
2020 i l'augment continua pujant de cara 
l'any vinent.
La quota de l'IbI es determina sota dos 
paràmetres. Un que ve directament imposat 
pel valor cadastral de l'immoble, decidit 
per la Hisenda Espanyola, i el coeficient 
municipal que queda sota la potestat de 
decisió total de l'Ajuntament. És a dir, 
tot i que el valor cadastral de l’habitatge 
pugi, podem aconseguir que la quota es 
mantingui igual, si des de l'Ajuntament 
baixem el tipus impositiu.
Des de Junts x Catalunya hem demanat en 
reiterades ocasions que no és el moment 
de recaptar més. Que la situació actual 

de la pandèmia deixa a moltes famílies 
en una situació precària i que augmentar 
impostos repercuteix directament en les 
seves butxaques. Hem reclamat, tant per 
escrit com verbalment, que per l'any 2021 
el tipus impositiu fos de 0,89 en lloc del 
0,936 proposat pel govern, de manera que 
la quota de l'IbI no hagués pujat.
Com ha estat la resposta? negativa. A 
vegades les coses és fan per omissió, 
però en aquesta qüestió hem estat molt 
persistents en què estem en contra de 
mantenir el tipus ja que això implica un 
augment de la quota de l’IbI. El fet de 
no tenir una resposta, per nosaltres és 
significatiu, es torna a posar de manifest la 
poca voluntat del govern d'ERC de pactar 
amb l'oposició beneficis que afecten a 
vilassarencs i vilassarenques i que al govern 
li és indiferent que augmenti l'IbI.
Fer política vol dir prioritzar necessitats 
amb el pressupost disponible. no rebaixar 
el tipus impositiu que fa 5 anys es manté 
estable, provoca que la quota final 
augmenti.  Perquè tenir superàvit, en aquest 
any tant complicat gràcies als esforços  
vilassarencs i vilassarenques ens sembla que 
no és de rebut. En resum, pugen la quota 
que afectarà a tothom, quan el que la gent 
realment necessita és alleugerir impostos i 
despeses.

/ EL GOVERN ENS fARà PAGAR MéS IBI!
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Estem en front d’una crisi sanitària sense 
precedents, que segons la oms tindrà 780 
milions de persones contagiades. Com era 
previsible aquests darrers dies s’han anat 
produint, cada vegada en més àmbits territo-
rials de Catalunya nous brots de la covid-19. 
La pandèmia evidencia el millor i el pitjor del 
sistema sanitari. El millor, les i els seus profes-
sionals, homes i dones que ha lluitat i estan 
lluitant a primera línia, la seva implicació i 
la seva dedicació. El pitjor és el desmante-
llament del sistema sanitari, que està portant 
a la pràctica el govern de la Generalitat de 
Catalunya amb l’excusa de la covid-19, espe-
cialment en l’atenció primària. És, per això, 
que demanem la restauració de tots els ser-
veis que proporcionaven els CAP’s als veïns 
i a les veïnes, considerant indispensable i 
urgent retornar a oferir la totalitat dels serveis 
mèdics que s’hi prestaven i de forma presen-
cial, com a pilars de l’atenció de proximitat 
que ens mereixem. 
Considerem que és necessari que la conse-
lleria de salut de la Generalitat de Catalunya 
recuperi horaris, no només amb atenció tele-
fònica, i serveis que s’han deixat de prestar, 
i que informi a la ciutadania. La salut no pot 
dependre d’un telèfon. 
Considerem que la digitalització en la gestió 
és necessària, però que no es pot fer un can-
vi de model aprofi tant la pandèmia actual 
del covid-19 i sense justifi cació ni avís previ, 
amb molta atenció telefònica que provoca 

retards importants i que allarga l’atenció pre-
sencial per part d’especialistes, fet que també 
està causant problemes amb el seguiment i 
prevenció de malalties cròniques. 
no podem permetre que el sector sanitari no 
tingui a disposició tots els recursos humans 
i materials necessaris per fer una detecció 
efi caç dels positius, investigació dels casos, 
rastrejadors dels contagis i aïllament dels pa-
cients positius per poder fer front a aquesta 
nova situació. A més, per tant, reclamem que 
la manca de recursos per part dels professio-
nals dels centres de salut, sigui recuperada, i 
que disposin de metges i infermers sufi cients.
Recordem que en els darrers 10 anys, la des-
pesa de la Generalitat de Catalunya en Salut 
ha baixat un 27%, fet que ha comportat la 
pèrdua de 920 facultatius, que serien més 
necessaris que mai en la situació d’emergèn-
cia sanitària que avui patim.
Així mateix, és més necessària que mai la 
coordinació dels serveis de salut amb els 
serveis socials per poder detectar aquelles 
possibles persones transmissores i que a la 
vegada per la seva vulnerabilitat social els hi 
cal que se’ls faciliti recursos socials. 
El retorn a la normalitat assistencial és urgent 
per tal de no deixar orfes d’assistència a 
milers de veïns i veïnes de la nostra comarca, 
posant especial atenció als col·lectius més 
vulnerables, com per exemple la gent gran i 
aquells veïns i veïnes que tenen més difi cul-
tats per realitzar desplaçaments.

PROTECCIÓ DEL SISTEMA SANITARI D’ATENCIÓ PRIMàRIA/
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nuestras calles no están igual, ni nuestros 
parques, ni nuestros días, ni tan siquiera 
nuestras vidas están igual que siempre, lo 
sabéis, todos lo sabemos. no son los mis-
mos saludos, ni las sonrisas, ni tan siquiera 
las caricias. no es igual la libertad. La 
Covid-19 está condicionando nuestras vidas 
como nada antes lo había hecho.

Y es en estos momentos tan difíciles cuando 
cada uno de nosotros y nosotras se vuelve 
más importante, más aún, imprescindible. 
Porque de todos y todas depende el superar 
esta crisis y mirar hacia adelante. somos los 
protagonistas de nuestro futuro.

La sanidad, la seguridad ciudadana, la 
economía la gestionan las diferentes Ad-
ministraciones, el Estado, la Generalitat, el 
Ayuntamiento y todas ellas deberán esmerar-
se en acertar. Y todos los partidos políticos 
habrán de esforzarse por consensuar lo im-
portante y lo necesario, deberán ser capa-
ces de prescindir de la lucha partidista, de 
egoísmos políticos, deberán ser capaces de 
anteponer el bien común al propio interés. 

Es cierto, pero nuestras vidas, nuestras deci-
siones y nuestros actos son enteramente de 
nuestra responsabilidad.

Grups municipals <<

De nosotras y nosotros depende proteger-
nos adecuadamente y mantener hábitos 
seguros para no contagiarnos, para poder 
seguir con nuestro trabajo, para no dejar 
de atender a nuestros hijos, para proteger 
a nuestros mayores, para cuidar a nuestra 
pareja, para ayudar a nuestros vecinos. De 
nosotros y nosotras depende superar este 
duro episodio.

De todas nosotras y nosotros depende que 
nuestro colmado o nuestra carnicería pre-
feridos sigan abiertos, que la fruta puedas 
elegirla mientras saludas a un vecino, que 
puedas encargar esos pantalones en esa 
tienda que hay cerca de tu casa, que nunca 
te falte ese recambio que sólo encuentras en 
tu ferretería, que mientras esperas sentado 
te sirvan ese café calentito con un “buenos 
días” en tu bar preferido, que tu librería 
siga siendo el lugar donde vas a buscar los 
sueños y la juguetería del barrio siga espe-
rando hasta última hora de la noche para 
que los reyes magos recojan los encargos.

Porque las ilusiones y la esperanza nadie 
nos las puede arrebatar. Ara Poble. Ahora 
Pueblo. Ahora vilassar de mar. Cuidémo-
nos.

CUIDéMONOS, AHORA PUEBLO/
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